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Město Morkovice-Slížany

ročník - XXV, číslo 1 - březen 2022

Morkovice – Slížany – 800 let od první písemné zmínky

Text listiny z roku 1222 (dochoval se jen jako opis v kodexu privilegií velehradského kláštera)
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Výročí města je třeba oslavit

Otvírá se před námi jubilejní rok 2022, ve 
kterém si připomínáme 800. výročí od prv-
ní zmínky o  Morkovicích. Morkovice-Slížany 
oslavují své „narozeniny“ a  takové výročí je 
třeba důstojně oslavit. Vedení města i další jeho 
organizace proto připravují v  průběhu celého 
kalendářního roku mnoho akcí, které se usku-
teční právě v  rámci těchto oslav. Jedná se jak 
o  události, které jsou do kulturního kalendáře 
města zařazovány i  v  jiných letech, tak samo-
zřejmě i  o  akce, připravované speciálně pro 
tento významný rok. Aby Vám na památný rok 
zůstala také nějaká hmotná vzpomínka, necha-
li jsme zhotovit řadu upomínkových předmětů 

Pamětní mince ražená oboustranná 
+ sametová krabička

400,- Kč

Pivní půllitr s uchem s pískovaným znakem 
a názvem města

150,- Kč

Bavlněná taška s nápisem 
Morkovice-Slížany 

60,- Kč

Kovové odznaky na jehle
25,- Kč

Nerezový USB fl ash disk s prosvíceným krystalem 
a znakem města                     380,- Kč

Pamětní pero s názvem města
20,- Kč

a dále jedinečnou publikaci o historii Morkovic-
-Slížan. Dovolte, abychom Vám je představili.

Začněme tedy knihou.
Přesná historická data o  tom, kdy a  kým 

byly Morkovice založeny neznáme. Ale víme, 
že již v roce 1222 byly Morkovice sídlem šlech-
tickým…. Řada z Vás si pomyslí, že by o historii 
svého města chtěla vědět víc. Podařilo se nám ve 
spolupráci s  Kroměřížským archivem, Muzejní 
a vlastivědnou společností v Brně a řadou odbor-
níků z oboru historie shromáždit podklady pro 
unikátní knihu, která Vás přenese do doby našich 
předků, a to od pravěku až do roku 2021. V pu-

blikaci kromě jiného naleznete historická fakta 
o  košíkářství, jednotě bratrské, o  období první 
republiky a další a další zajímavé informace. Kni-
ha je krásným dárkem pro Vaše blízké či rodá-
ky, kteří žijí v jiné částí naší nebo jiné země, ale 
mají ke své „rodné hroudě“ vtah a zajímá je, jak 
se v Morkovicích žilo v dobách dávno minulých. 
Křest knihy proběhne při hodových oslavách 
a  následně si ji můžete zakoupit na pokladně 
MěÚ Morkovice-Slížany. Cena knihy je 1300 Kč.

Nyní bychom Vás rádi seznámili s jednot-
livými upomínkovými předměty, které si již 
dnes můžete zakoupit na pokladně MěÚ Mor-
kovice-Slížany.
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Protože překvapení není nikdy dost, máme připravený další dá-
rek v podobě morkovské měny. Je  speciálně určená pro Vás občany 
Morkovic-Slížan s  trvalým pobytem na území města. Každý občan 
Morkovic-Slížan dostane na pokladně MěÚ Morkovice jedinečnou, 
bezpečnostními prvky chráněnou „morkovskou bankovku“ v hodno-
tě 200 Kč. Touto bankovkou můžete platit po celý rok 2022 na akcích, 
které pořádá město Morkovice-Slížany. O  těchto akcích se dočtete 

v další části článku. Dále můžete použít „morkovskou měnu“ na po-
lední menu v Restauraci Bernard nebo na jiné občerstvení, které je 
v nabídce. Je dobré vědět, že útrata musí být v hodnotě 200 Kč a výše, 
vrácení peněz není možné. Pokud Vám peníze zůstanou, máte krás-
nou památku na jubilejní rok 2022 nebo časem ji ocení nadšený sbě-
ratel. Podmínkou pro vydání bankovky je uhrazení všech místních 
poplatků.

Vážení přátelé,
srdečně Vás zveme na níže uvedené akce. Jak všichni víme, dnešní doba je velmi proměnlivá, a proto se může stát, že termíny 

akcí nebudou přesně ve smluvenou dobu. Prosíme Vás o pochopení a my se budeme maximálně snažit, aby k této situaci nedošlo. 

DUBEN
23.4. Vlasta Redl – koncert (akce Města Morkovice-Slížany, na kterou je možno použít „morkovskou korunu“)
28.4. Sokol – stavění máje a pálení čarodějnic
30. 4. Morkovské véšlap

KVĚTEN
7.5. SDH – požární útok
7.5. Májový koncert - pěvecký sbor Cantus, spoluúčinkovat bude Pěvecký sbor Intermezzo Mšeno u Mělníka
8.5. SDH – běh na 60 m s překážkami
14.5. Mikroregion na kole
21.5. Historický den – Dobývání tvrze v Morkovicích – top akce k výročí (půldenní program viz níže) 
28.5. Sokol – kácení máje,  Dětský sportovní den

ČERVEN
12.6. skupina Jelen (akce Města Morkovice-Slížany, na kterou je možno použít „morkovskou korunu“)
18.6. Sokol 100. let – sokolský koncert
24.6. Výstava z historie města
24.6. GALA koncert – pěvecký sbor Cantus se spoluúčastí žáků a učitelů ZŠ a ZUŠ Morkovice
24.6. Kynologický spolek – den otevřených dveří
25.6. Hody – symbolické vyvrcholení oslav 800. výroční od první zmínky o Morkovicích-Slížanech

ČERVENEC
1.7. FC – zábava, zahájení prázdnin
2.7. Sokol – sportovní odpoledne
16.7. Motosraz – Sokolovna
23.7. Červencová noc

SRPEN
6.8. SDH – 135. výročí založení, výstava
27.8. Sokol – rozloučení s prázdninami,  ČSCH – výstava
28.8. ČSCH – výstava

ZÁŘÍ
3.9. Gulášfest – Sokolovna
10.9. Den složek Integrovaného záchranného systému
24.9. SDH – závod požárnické všestrannosti
28.9. Společná výstava - zahrádkáři, včelaři, košíkáři, výstava obrazů

ŘÍJEN
22.10. Sokol – posezení u vínečka, hraje Hanačka
27.10. Světýlkový pochod

LISTOPAD
25. – 26.11. Vánoční výstava

PROSINEC
3.12. Mikuláš 
7.12. Vystoupení „Vánoční úsměvy Zdeňka Trošky“ (akce Města Morkovice-Slížany, na kterou je možno použít „morkovskou 

korunu“)
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Hodové oslavy budou dalším významným milníkem oslav. Budeme je 
prožívat tradičním způsobem, jak tomu bylo i minulá léta. 

Také v letošním roce se budou v letním kině během dvouměsíčních 
prázdnin promítat čtyři fi lmy. Na podzim a v zimě se přesune promítání 
do sokolovny. 

Vedení města připravilo zhotovení listiny s aktuálními informacemi 

o městě a o životě v něm. Listina bude uložena do časové schránky a umís-
těna pod základní kámen radnice. Znovu se otevře za 50 let. Budoucí ge-
nerace se díky ní dozvědí, co se nám podařilo vybudovat, opravit, obnovit, 
změnit a vylepšit. Zjistí, jak to u nás fungovalo v různých oblastech života 
v roce 2022. Také Vy může předat svůj písemný vzkaz budoucí generaci.

Speciálně připravenou akcí, která se tentokrát ponese v historickém duchu je „Dobývání tvrze v Morkovících“. V sobotu 21. května ve 12.00 můžete 
být svědky historického průvodu přes město. Tímto bude celá show zahájena a následně se jednotlivé atrakce budou odehrávat v prostorách zámku, 
letního kina a sýpky. 
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Morkovská měna
OD NÁS PRO VÁS 

OBČANY MĚSTA MORKOVICE-SLÍŽANY

Vážení spoluobčané,
jako překvapení a dárek k oslavám 800. výročí našeho města Morkovic-Slížan jsme pro Vás připravili speciální 

edici bankovek v hodnotě 200,- Kč. Bankovkou můžete platit na akcích města nebo v restauraci BERNARD.
Morkovská měna byla vytisknuta speciálně pro Vás a její platnost je do 31.12.2022. Je nutné ji vyčerpat v plné 

výši, neboť na tuto měnu nelze vracet. Je opatřena ochrannými prvky proti zneužití.
Akce, kde lze bankovku uplatnit:
23.4.2022 - koncert Vlasty Redla
12.6.2022 - koncert skupiny Jelen 
7.12.2022 – vystoupení „ Vánoční úsměvy Zdeňka Trošky“
celoročně -  Restaurace BERNARD

Informace o Morkovské měně a všech pořádaných akcích získáte na webových stránkách města a také pro-
střednictvím plakátů a hlášení v místním rozhlase. Srdečně Vás zveme na připravované akce a těšíme se na se-
tkání s Vámi   

Zastupitelé Města Morkovice-Slížany



Morkovice-Slížany6

Zápis ze zasedání zastupitelstva města Morkovice – Slížany č. 17 
konaného dne 15.11.2021 v 17.00 hod. 

v zasedací místnosti radnice v Morkovicích

I. Při zahájení bylo přítomno 13 členů městského zastupitelstva
Omluveny: MUDr. Chvátalová, Mgr. Barnetová

Zápis ze zasedání zastupitelstva č. 16 byl schválen jednomyslně.
Návrhová komise: Mgr. Albrechtová, R. Klímek
Ověřovatelé zápisu: Mgr.Pešáková, Ing. Zdražilová

Program:  
1. Zpráva o plnění usnesení
2. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.7 a č.8 v radě města
3. Rozpočtové opatření č.9
4. Změna územního plánu č.2
5. Žádost o dotaci z MMR  na TI Záhumenice  
6. Volba člena kontrolního výboru
7. Majetkoprávní úkony.

Program byl schválen jednomyslně.

II. Projednávání programu
1. Zpráva o plnění usnesení 
• Usnesení č. 12/16/21
 Prodej pozemku v lokalitě  Nádraží o velikosti 400 m2, který vznikne 

rozdělením pozemku p.č. 1395/1 v k.ú. Morkovice, manželům Vozd-
kovým, Trávníky 848, 768 33  Morkovice

 Smlouva je podepsaná a odeslaná na vklad do katastru nemovitostí.
• Usnesení č. 13/16/21
 Prodej pozemku v lokalitě Nádraží o velikosti 700 m2 , který vznikne 

rozdělením pozemku p.č. 1395/1 v k.ú. Morkovice, manželům Tesařo-
vým, Havlíčkova 296, 768 33 Morkovice-Slížany a manželům Tesařo-
vým, 17.    listopadu 875, 768 33 Morkovice-Slížany 

 Smlouva je podepsaná a odeslaná na vklad do katastru nemovitostí.
• Usnesení č. 14/16/21
 Prodej pozemku p.č. 1913/13 orná půda o výměře 12 m2 v k.ú. Morko-

vice Bc. Pavlu Tesařovi, Kolaříkova 622, 768 33  Morkovice
 Smlouva je podepsaná a zapsaná v katastru nemovitostí.
• Usnesení č. 15/16/21
 Prodej pozemku a nemovitosti p.č. 190 o výměře 77 m2 v k.ú. Slížany 

manželům Havlovým, Kolaříkova 303, 768 33  Morkovice – Slížany
 Smlouva je podepsaná a zapsaná v katastru nemovitostí.
• Usnesení č. 16/16/21
 Kupní smlouva na pozemky p.č. 1814/13 a 1295/10 v k.ú. Morkovice 

,lokalita Záhumenice, s manžely Zápařkovými, Kolaříkova 16, 768 33  
Morkovice – Slížany

 Smlouva je podepsaná a zapsaná v katastru nemovitostí
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o  plnění 
usnesení.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

2. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.7 a č.8 v radě města
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci o prove-
deném rozpočtovém opatření č.7 a č.8 v radě města dle přílohy č.1. a pří-
lohy č.2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

3. Rozpočtové opatření č.9 – příloha č.3
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č.9 

dle přílohy č.3, kterým se celkové příjmy zvyšují o 440.000,- Kč, celkové 
výdaje zvyšují o 440.000,- Kč.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

4. Změna územního plánu č. 2
Změna územního plánu č.2 – na žádost manželů P. Jedná se plochu par-
c.č.1914/1 k.ú. Morkovice za rybníkem Ovčáček, kde má dojít ke změně 
části pozemku veřejné zeleně na plochu bydlení k výstavbě RD. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje pořízení Změny č.2 
Územního plánu Morkovice-Slížany zkráceným postupem dle § 55a 
zákona č.183/2006 Sb., o  územním plánování a  stavebním řádu  (sta-
vební zákon) ve znění pozdějších předpisů  a  to změnu části pozemku 
parc.č.1914/1 v k.ú. Morkovice z části ploch sídelní zeleně Z* na plochy 
bydlení individuální BI.
Ve věci pořízení Změny č.2 Územního plánu Morkovice-Slížany bude 
osloven Městský úřad v Kroměříži, stavební úřad oddělení územního plá-
nování jako pořizovatel a pověřuje starostu Mgr. Pavla Horáka spoluprací 
s pořizovatelem změny územního plánu města Morkovice-Slížany.
Úhradu nákladů vzniklých s pořízením výše uvedené změny nesou v pl-
ném rozsahu žadatelé o změnu tj. manželé P.P. a J.P. 
Hlasování: Schváleno jednomyslně

5.Žádost o dotaci z MMR na TI Záhumenice
Žádost o dotaci od MMR na zbudování technické infrastruktury v loka-
litě Záhumenice , konkrétně na jednotnou kanalizaci a pitný vodovod. 
Žádost je podána a žádáno je o 2,85 mil. Kč. K žádosti je nutné dolo-
žit zdroj na dofi nancování výstavby technické infrastruktury. Vzhledem 
k tomu, že v našem případě je žádáno o dotaci na již zahájenou stavbu, 
budeme dokladovat pouze usnesení, že akce bude dofi nancována z roz-
počtu města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje dofi nancování akce pod 
názvem „2022-19 TI Morkovice-Slížany“ na kterou je žádána dotace 
z Ministerstva pro místní rozvoj ČR na rok 2022, z rozpočtu Města Mor-
kovice-Slížany. 
Hlasování: Schváleno jednomyslně

6. Volba člena kontrolního výboru
 Dne 17.9.2021 byla doručena rezignace na člena kontrolního výboru 
pana Mgr. Martina Langhanse. Kontrolní výbor musí mít lichý počet čle-
nů, proto je nutné zvolit nového člena. V návrhu je Ing. Magda Kuchaří-
ková, bytem Nová 761, Morkovice-Slížany.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města volí členem kontrolního výboru 
Ing. Magdu Kuchaříkovou, bytem Nová 761, Morkovice-Slížany.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

7. Majetkoprávní úkony: 
Prodej nemovitostí, a to pozemků 1881/3 zahrada o výměře 69 m2, p.č. 
1886/23 trvalý travní porost o výměře 380 m2 a p.č. 1886/20 trvalý travní 
porost o výměře 105 m2 v k.ú. Morkovice  panu  Pavlu Messnerovi, 1. 
máje 507, 768 33 Morkovice  za  50,- Kč/m2.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej nemovitosti, a to 
pozemků parc.č.1881/3 zahrada o výměře 69 m2, parc.č.1886/23 trvalý 
travní porost o výměře 380 m2 a parc.č. 1886/20 trvalý travní porost o vý-
měře 105 m2 v k.ú. Morkovice  panu  Pavlu Messnerovi, 1. máje 507, 768 
33 Morkovice  za  50,- Kč/m2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně
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Zápis ze zasedání zastupitelstva města Morkovice-Slížany č. 18 
konaného dne 8.12.2021 v 17.00 hod. 

v zasedací místnosti radnice v Morkovicích

I. Při zahájení bylo přítomno 14 členů městského zastupitelstva 
Omluvena: Mgr. Albrechtová

Zápis ze zasedání zastupitelstva č. 17 byl schválen jednomyslně.

Návrhová komise: MUDr. Chvátalová, Vl. Štětina
Ověřovatelé zápisu: Mgr. Barnetová, Ing. Rábek

Program:
1. Zpráva o plnění usnesení
2. Zpráva o činnosti rady města
3. Rozpočet na rok 2022
4. Střednědobý výhled rozpočtu na roky 2023-2025
5. Dotace organizacím 
6. Převod sportovní haly ze svěřeného majetku TSMS p.o. na město.  
7. Doplnění změny územního plánu č.2
8. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.10 v radě města
9. Rozpočtové opatření č.11
10. Majetkoprávní úkony

Program byl schválen jednomyslně.

II. Projednávání programu
1 .Zpráva o plnění usnesení
• Usnesení č. 7/17/21
 Prodej nemovitosti, a  to pozemků parc.č.1881/3 zahrada o  výměře 

69 m2, parc.č.1886/23 trvalý travní porost o výměře 380 m2 a parc.č. 
1886/20 trvalý travní porost o výměře 105 m2 v k.ú. Morkovice  panu  
Pavlu Messnerovi, 1. máje 507, 768 33 Morkovice  za  50,- Kč/m2.

 Smlouva byla odeslaná panu Messnerovi k podpisu.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o plnění usne-
sení.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

2. Zpráva o činnosti rady města od 7.9.2021 do 30.11.2021
Zápisy z  jednání rady jsou zasílány členům zastupitelstva a usnesení jsou 
zveřejněna na stránkách města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o  činnosti 
rady města za období od 7.9.2021 do 30.11.2021.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

3. Rozpočet na rok 2022 – příloha č.1
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočet na rok 2022 dle 
přílohy č.1 s celkovými příjmy ve výši 62 052 000Kč a celkovými výdaji ve 
výši 63 646 000Kč a fi nancování ve výši 1 594 000Kč.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

4. Střednědobý výhled rozpočtu na roky 2023-2025 – příloha č.2.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje střednědobý výhled rozpoč-
tu města na roky 2023-2025 dle přílohy č.2.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

5. Dotace organizacím na rok 2022
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje dotace na rok 2022 a uza-
vření veřejnoprávních smluv o poskytnutí dotace organizacím v uvedené 
výši:
   FC Morkovice, z..s.     339.500 Kč 
   Tělocvičná jednota Sokol Morkovice               199.500 Kč 
   SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Morkovice 127.400 Kč
   Pečovatelská služba Kroměříž ,z.ú.     84.000 Kč 
Hlasování: Schváleno jednomyslně

6. Převod sportovní haly ze svěřeného majetku TSMS p.o. na město.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje převod budovy sportovní 
haly a šaten, včetně technologického zařízení v objektu na adrese Kolaří-
kova č.p.425 a vybavení haly vše uvedené v příloze č.1 ke zřizovací listině 
Technických služeb města Morkovice-Slížany, p.o.,  ze svěřeného majetku  
Technických služeb města Morkovice-Slížany, p.o. do majetku Města Mor-
kovice- Slížany.
Zastupitelstvo města schvaluje úpravu Přílohy č.1 - zřizovací listiny Tech-
nických služeb města Morkovice-Slížany, p.o. s účinností od 1.1.2022 dle 
přílohy č.3.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

7. Doplnění změny územního plánu č.2 o další pozemek.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje zařazení požadavku  pana 
O. E. na Změnu č.3 územního plánu města Morkovice – Slížany , který 
se týká změny ploch bydlení individuální BI na plochy smíšené městské 
SO.2 na pozemku parc.č. 934 v k.ú. Morkovice, do pořizované Změny č.2 
územního plánu města Morkovice – Slížany a to po dohodě s manžely P. na 
jejichž návrh je změna č.2 pořizována.
Změna č.2 Územního plánu města Morkovice – Slížany bude obsahovat:
1) Změnu části pozemku parc.č. 1914/1 v k.ú. Morkovice z ploch sídelní 

zeleně Z* na plochu bydlení individuální BI.
2) Změnu pozemku parc.č. 934 v k.ú. Morkovice z ploch bydlení indivi-

duální BI na plochu smíšenou obytnou městskou SO.2.
Změna č.2 Územního plánu města Morkovice – Slížany bude pořizována 
na návrh dle §55a zkráceným způsobem a náklady na  pořízení změny č.2 
uhradí manželé P a pan O. E. Určeným zastupitelem pro spolupráci s poři-
zovatelem bude starosta města Mgr. Pavel Horák.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

8. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.10 v radě města
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci o prove-
deném rozpočtovém opatření č.10 v radě města dle přílohy č.4.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

9. Rozpočtové opatření č.11 – příloha č.5
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č.11 
dle přílohy č.5, kterým se celkové příjmy zvyšují o 20.000,- Kč, celkové vý-
daje snižují o 4 311 000,- Kč a fi nancování se upravuje o – 4 331 000,-Kč.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

10. Majetkoprávní úkony
Koupě části pozemku parc.č.1814/39 k.ú. Morkovice na ul. Záhumenice. 
Jedná se o pozemek, který navazuje z ul. Záhumenice na zpevněnou polní 
cestu směrem k „Palováku“.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje koupi vyznačené části po-
zemku parc.č.1814/39 (orná půda) v k.ú. Morkovice o  předpokládané vý-
měře 257 m2 od Ing. Martiny Sáblíkové, bytem J.Středovského 1081, Bru-
mov 763 31 Brumov- Bylnice, za dohodnutou kupní cenu 150 Kč za 1m2. 
Hlasování: Schváleno jednomyslně
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M o r k o v i c e  -  S l í ž a n y

Pomáháme rodinám z Ukrajiny

Události posledních dní se bytostně dotýkají každého z nás. Slovo válka v nás vyvolává směsici 
nepříjemných pocitů. Není nám lhostejný osud lidí, kteří kousek od naší země zažívají strach 
o svůj život i životy blízkých, nejistotu ze zítřků a obavy z toho, co bude dál….Mnoho ukrajinských 
občanů se rozhodlo opustit svoji vlast a hledají bezpečí v okolních zemích. Zástupci města se 
rozhodli ve spolupráci s  humanitárními organizacemi zorganizovat praktickou pomoc pro 
tyto lidi. Přímo na Slovensko-Ukrajinských hranicích jsme uprchlíkům nabídli převoz do naší 
země. Jedná se o dvě rodiny – syn s matkou a babičkou, matka a dva synové. Zpočátku byly 
rodiny ubytované v Penzionu Bernard, kde byly zabezpečeny jejich základní životní potřeby. 
Následně bylo zajištěno přihlášení k pobytu na Cizinecké policii ve Zlíně, vyřízení sociálních 
dávek, přestěhování do obecních bytů a zajištění praktických věcí pro běžné denní fungování 
v novém prostředí. Dospělé osoby mají zájem pracovat a zabezpečovat si tak své potřeby vlastním 
přičiněním.

Město Morkovice-Slížany na základě výše uvedených skutečností vyhlásilo veřejnou sbírku pro 
dvě rodiny z Ukrajiny, které jsou ubytované v Morkovicích. Finanční výpomoc můžete zaslat 
na zvláštní účet č.280656505/0300. Pro příspěvky v hotovosti je na pokladně MěÚ Morkovice-
Slížany zřízena pokladnička. Darované fi nanční prostředky budou využity ve prospěch rodin, 
které budou po dobu nezbytně nutnou žít v Morkovicích-Slížanech.

Pomáháme rodinám z Ukrajiny

Události posledních dní se bytostně dotýkají každého z nás. Slovo válka v nás vyvolává směsici 
nepříjemných pocitů. Není nám lhostejný osud lidí, kteří kousek od naší země zažívají strach 
o svůj život i životy blízkých, nejistotu ze zítřků a obavy z toho, co bude dál….Mnoho ukrajinských 
občanů se rozhodlo opustit svoji vlast a hledají bezpečí v okolních zemích. Zástupci města se 
rozhodli ve spolupráci s  humanitárními organizacemi zorganizovat praktickou pomoc pro 
tyto lidi. Přímo na Slovensko-Ukrajinských hranicích jsme uprchlíkům nabídli převoz do naší 
země. Jedná se o dvě rodiny – syn s matkou a babičkou, matka a dva synové. Zpočátku byly 
rodinyyy ubyyytované v Penzionu Bernard, kde byyylyyy zabezpppečenyyy jjjejjjich základní životní pppotřebyyy. 
Následně bylo zajištěno přihlášení k pobytu na Cizinecké policii ve Zlíně, vyřízení sociálních 
dávek, přestěhování do obecních bytů a zajištění praktických věcí pro běžné denní fungování 
v novém prostředí. Dospělé osoby mají zájem pracovat a zabezpečovat si tak své potřeby vlastním 
přičiněním.

Město Morkovice-Slížany na základě výše uvedených skutečností vyhlásilo veřejnou sbírku pro 
dvě rodiny z Ukrajiny, které jsou ubytované v Morkovicích. Finanční výpomoc můžete zaslat 
na zvláštní účet č.280656505/0300. Pro příspěvky v hotovosti je na pokladně MěÚ Morkovice-
Slížany zřízena pokladnička. Darované fi nanční prostředky budou využity ve prospěch rodin, 
které budou po dobu nezbytně nutnou žít v Morkovicích-Slížanech.

Stav obyvatel k 01.01.2021 celkem     2874  osob
-  přírůstek                                        114       
-  úbytek                                            101       
Celkem k 31. 12. 2021 2887   osob

Zpracovala dne 14.02.2022  
Jana Holečková, DiS.

Městský úřad Morkovice-Slížany
evidence obyvatel, matrika

Stav obyvatel Morkovice-Slížany, 
část  M o r k o v i c e

Stav obyvatel Morkovice-Slížany, 
část  S l í ž a n y

Přírůstek     
- narozen       / M-14, Ž-17  /              31 osob
- přihlášen    /  M-33, Ž-35 /              68 
- přehlášen ze Slížan / M-1, Ž-3 /        4 
celkem přírůstek 103  osob

Úbytek 
- úmrtí           / M-20, Ž-14                   34 osob
- odhlášen     / M-17, Ž-36 /                 53
- přehlášen do Slížan  / M-0, Ž-0 /         0
celkem úbytek 87 osob

Stav obyvatel v Morkovicích k 01.01.2021 2506 osob
přírůstek                          103
úbytek                               87

Stav k 31. 12. 2021 2522 osob  

Přírůstek
- narozen      / M-2,  Ž-0 /                           2 osob
- přihlášen   /  M-5,  Ž-4 /                           9
- přehlášen  z Morkovic / M-0, Ž-0/             0
celkem přírůstek 11  osob

Úbytek
- úmrtí           / M-1, Ž-3 /                4 osob
- odhlášen     / M-2, Ž-4/                6 
- přehlášen do Morkovic  / M-1, Ž-3 /      4   
celkem úbytek 14  osob

Stav obyvatel ve Slížanech k 01.01.2021 368 osob
přírůstek                                  11
úbytek                                     14

Stav k 31. 12. 2021 365 osob
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My a kočky kolem nás

V současné době, tedy v roce 2021, jsou kočky již skoro kriticky 
přemnožené v důsledku toho, že si lidé myslí, že je kastrace zbytečná. 
Někteří z přesvědčení, že kočka by měla mít alespoň jednou za život 
koťátka. To způsobuje velký problém, a to především pro kočky 
a koťata, která se narodí na ulici, kvůli nezodpovědnosti majitelů 
umírají často v hrozných podmínkách na nemoci, hlad a mnohdy 
i mrazem. Kočka může mít průměrně dvakrát ročně koťata. V jednom vrhu je plus minus 
pět až šest koťat, která zhruba v půlroce mohou mít další koťata. Tak si to pojďme spočítat: 
jedna kočka, která má šest koťat, dejme tomu, že to jsou tři holčičky a dva kocourci, ti 
za půl roku dospějí plus jejich matka je opět plodná, takže 4 krát 6 je 24 koťat. To je 12 
plus 4, to je 16 samic. A takto bychom mohli pokračovat dál…. Takže jedna nekastrovaná 
kočka zvládla za rok a půl rozšířit své geny na 92 nových koček (zde už musíme počítat 
i narozené kocoury). Toto je modelový příklad samozřejmě v normálních podmínkách, 
ne všechna koťata přežijí a rodí se samci a samice v různém poměru. Je to pouze ukázka 
toho, jak raketově se kočky zvládnou množit, a to jsme počítali v základu s jednou kočkou. 
Těch koček jsou ve skutečnosti venku tisíce a jen zlomek se dostane do domova, zlomek se 
dostane do útulku či depozita a ten zbytek je odsouzený k tomu žít na vlastní pěst – venku 
bojovat s ostatními kočkami, s nemocemi, s lidmi a vlastně i s počasím. Možná si myslíte, 
že to vidím moc černě, a že situace není přece tak vážná, ale ona bohužel vážná je, a pokud 
my lidé nevezmeme rozum do hrsti, bude ještě vážnější. Pak se nám budou po ulicích toulat 
hladové, nemocné a plaché kočky, které nám budou vykrádat popelnice a budou se prát 
o každý zbytek jídla, aby přežily. Tyto kočky již nebudou umístitelné, protože se člověka 
budou natolik bát, že v domácnosti by se zbláznily, a tak bude jejich osudem protloukání 
se ulicemi měst a vesnic anebo utrácení, protože se těchto zdivočelých koček budou lidé 
bát a budou se snažit regulovat jejich stavy. Podle našeho názoru je lepší nechat kočky, 
které nejsou určeny na chov, vykastrovat. A nenechávat přijít na svět další nešťastníky, 
kteří budou trpět na ulicích a posléze je někdo sprovodí ze světa buď jako škůdce, nebo při 
pouliční rvačce. Kastrace je to nejlepší, co můžeme pro naše kočky udělat.  

Město oslovuje tímto všechny majitele koček, aby se vážně zamysleli nad tímto 
problémem a  přistupovali k  němu zodpovědně. Víme, že kastrace je také otázkou 
peněz, a proto jsme se rozhodli přispět majiteli kočky na její vykastrování. Příspěvek 
na kastraci kočky činí 400 Kč a na kastraci kocoura 250 Kč. Město se dohodlo s MVDr. 
F. Lejsalem na postupu, který bude spočívat v tom, že při kastraci bude tento příspěvek 
v uvedené výši fakturován přímo městu a Vy budete hradit jen zbylou část ceny za 
kastraci.
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ne všechna koťata přežijí a rodí se samci a samice v různém poměru. Je to pouze ukázka 
toho, jak raketově se kočky zvládnou množit, a to jsme počítali v základu s jednou kočkou. 
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hladové, nemocné a plaché kočky, které nám budou vykrádat popelnice a budou se prát 
o každý zbytek jídla, aby přežily. Tyto kočky již nebudou umístitelné, protože se člověka 
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Město oslovuje tímto všechny majitele koček, aby se vážně zamysleli nad tímto 
problémem a  přistupovali k  němu zodpovědně. Víme, že kastrace je také otázkou 
peněz, a proto jsme se rozhodli přispět majiteli kočky na její vykastrování. Příspěvek 
na kastraci kočky činí 400 Kč a na kastraci kocoura 250 Kč. Město se dohodlo s MVDr. 
F. Lejsalem na postupu, který bude spočívat v tom, že při kastraci bude tento příspěvek 
v uvedené výši fakturován přímo městu a Vy budete hradit jen zbylou část ceny za 
kastraci.

yy 
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Oznámení o změně odečtových cyklů

Vzhledem k  rozhodnutí dodavatele dochází od 1. 1. 2022 ke změně 
odečtových cyklů. Na základě tohoto rozhodnutí bude změněna  periodi-
cita fakturace z původních 6 měsíců nově na jednou ročně v měsíci  LIS-
TOPADu.

Pokud doposud nemáte sjednány zálohové platby, doporučujeme jejich 
sjednání vzhledem k výše uvedené změně co nejdříve tak, aby faktura za 
vodu výrazně nezatížila vaši domácnost a byla rozložená do pravidelných 
měsíčních zálohových plateb.

Zřídit zálohy či upravit jejich výši můžete emailem: 
informace@vak-km.cz nebo písemně na adrese Vodovo-
dy a kanalizace Kroměříž, a.s., Kojetínská 3666/64, 76701 
Kroměříž.

Zálohové platby lze hradit SIPEM, Inkasem či převodním příkazem.
Vodovody a kanalizace Kroměříž, a.s., 

Kojetínská 3666/64, 76701 Kroměříž

„Morkovice a Morkovický úsměv“

Ano, kdykoliv do Morkovic přijíždím, to 
první písmeno „M“ jakoby se na mne usmíva-
lo a říkalo vítej doma, ale že ti to zase trvalo!

Doma, ano přestože jsem se narodil a žiji 
v Brně, nejkrásnější životní etapu, dětství, jsem 
prožil u  vás v  Morkovicích. Říkám u  vás, ale 
v  hloubi duše se stále z  poloviny považuji za 
Morkovčáka, a půlka mého srdce je stále zde. 
Nemine den - týden, abych do těch krásných 
vzpomínek nezabrousil. Říká se, že na starý 
kolena se člověk opět stává dítětem. No, moje 
stávající tělesná schránka by zřejmě ta dětská 
alotria už nevydržela, ale co jsem se zde učil 
a  naučil, dodnes nezmizelo. Tedy teoreticky, 
dnes bruslit na Ovčáčku nebo lézt po stromech 
v parku zámku bych už asi nedal. Odstěhoval 
jsem se s  rodiči v  padesátém osmém, to mi 
bylo třináct a skoro jsem to obrečel. Najednou, 
bez dlouholetých spolužáků, kamarádů a  dů-
věrně známých míst a  zákoutí, vržen doslova 
do „víru velkoměsta“. Měl jsem a mám ale štěs-
tí. Nejenom, že cesta je cílem, ale stále tu mám 
skvělé dávné přátele i  spolužáky. A  že jsme 
zestárli, no to je bohužel jediný způsob jak se 
dožít našeho věku.

Vystoupím-li na městečku z  autobusu 
a  okamžitě na mne dýchne nostalgie, přesto-
že dnes jsou již  Morkovice-Slížany moderním 
městečkem nebo městem ? Nějak se mi v my-
sli a  fotografi cké paměti zafi xovala ta podoba 
z konce padesátých let. Stará radnice s poštou 
a  garáží hasičů, konzum naproti, Baťa, klem-
pířství p.Komiše, spořitelna, stolařství p.Hu-
beňáka, dál „Kaťák“ s hospodou a divadelním 

sálkem v  patře na místě dnešní Jednoty. Na 
protější straně náměstí velký dům s  fortnou, 
za ním byla cukrárna se skvělou zmrzlinou, na 
konci náměstí první samoobsluha,kam jsme 
chodili pro nanuky. Na náměstíčku u Kolárny 
hračky místo dnešního Vietnamce, Fránkovo 
řeznictví a Sokolskou na Cimburk. Dům p.Ště-
pánka, jenž mne učil jezdit s koňmi, vedle So-
kolovny bydlela paní učitelka Kokešová, která 
mne naučila číst a psát, a Sokolovna, sem jsme 
chodívali do kina, tady jsme cvičili na první 
Spartakiádu a  naproti vozili papír do sběru, 
hned vedle „zmoly“. Ovčáček, to je samostatná 
kapitola. V létě koupání, v zimě bruslení, ledaři 
a když přišla nečekaná obleva, plavba na man-
tinelech rozpuštěného hokejového plácku. Ko-
lem sýpky a zámku domů, tam kde jsou dnes 
kola, měl táta kancelář Lesní správy a v patře 
jsme bydleli. Vedle bydlel veterinář a  za ním 
někdejší klášter, kam jsme chodili do školky 
a ještě jsme měli řádové sestřičky jako učitelky. 
Později dětský domov, kde pár let ředitelovala 
moje maminka a naproti krásný kostel sv.Jana 
Křtitele. Každou neděli na hrubou, většinou na 
oratoř, moc rád jsem shora koukal faráři „pod 
ruce“. Mše byla tehdy v  latině a  sloužena na 
oltáři, ne jako dnes čelem k farníkům a česky. 
Zvony kostela celé ty roky byly nedílnou sou-
částí mého dětství, nejen hodinové odbíjení 
ve dne v noci, polední i nedělní vyzvánění ale 

v neposlední řadě i „umíráček“. Když jsem se 
občas dostal se staršími kamarády v  poledne 
na věž, to byla nádhera, ten výhled na městeč-
ko mám dodnes v živé paměti.

Opomenout nemohu „Myší díru“, zkratku 
na náměstí, kterou protékal Morkovický potok, 
dnes ukrytý v  podzemí kanalizace. Na jejím 
začátku naproti vchodu do zámecké zahrady, 
byla pekárna. Ten chleba, pro který jsem tam 
chodil, si pro jeho vůní a chuť při okousávání 
patky pamatuji dodnes. Palírnu s vůní čerstvé 
slivovice a hromadou pecek hned vedle.

Cestou k  nádraží lokálky do Nezamyslic 
bylo Králíkovo řeznictví, hřbitov, kovárna, 
mlékárna na rohu Nádražní a Nové, dům a or-
dinace zubaře p.Vybírala co nejenom mne pra-
videlně trápil, dole Zadrev a  nádražíčko. Mi-
mochodem, toho moc lituji, že zmizelo, ovšem 
už nebylo třeba a cyklostezka jej aspoň připo-
míná. Jak jsem se udržel motorce, brával mne 
sem otec, který měl na starosti nakládku dřeva 
na vagony. Fascinovala mne už tehdy parní lo-
komotiva a mašinfíra mne brával na stroj při 
posunu. Zde jsem se asi „nakazil“  kouzlem 
železnice a později tramvají, což trvá dodnes.
(Mimochodem tatáž mašinka - 422.0108 je do-
dnes zachována jako muzejní na Slovensku a je 
v  provozu s  občasnými nostalgickými vlaky). 
Když jsem se dozvěděl o  ukončení provozu 
k 31.lednu 1998, hned jsme s kolegy zorganizo-y j gy g
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KYNOLOGICKÝ SPOLEK MORKOVICE

Vážení příznivci kynologického spolku Morkovice,
doufáme, že jste vkročili do nového roku 2022 tou správnou nohou 

a těšíte se na novou sezónu alespoň tak, jako my v kynologickém spolku. 
Snad již tento rok nebude v takové míře ovlivněn protiepidemickými opat-
řeními a budeme již moci plnohodnotně nabízet naše tréninky a pořádat 
závody či jiné akce.

Dovolte nám malou připomínku naší činnosti a pozvánku pro vás. Ka-
ždou neděli dopoledne probíhají cvičení poslušnosti pro veřejnost jak pro 
začátečníky, tak pro pokročilé. Trénujeme s  použitím pozitivních metod 
a dbáme na dostatečnou socializaci jak se psy, tak s cizími lidmi, či přípravu 
na různé životní situace jako je cestování MHD, návštěva veterináře a po-
dobně. Základy poslušnosti a dostatečná socializace jsou důležité pro bu-
doucí klidné soužití vašeho psího kamaráda nejen s vámi a vašimi blízkými, 
ale také s cizími lidmi a ostatními živými tvory. Proto doporučujeme využít 
pro nácvik pravidelné cvičení poslušnosti a socializace a vše pak následně 
procvičovat v různých prostředích či situacích a budovat vztah mezi vámi 
a vaším psem. Od března pak opět bude možno se účastnit i víkendových 
tréninků různých disciplín bullsportů zaměřených hlavně na skok, běh, 
nebo tah, ale i poslušnost a ovladatelnost psa. V případě zájmu zajišťujeme 
i trénink a přípravu na výstavu. V letošním roce pořádáme i den otevřených 
dveří a akci pro školy.  

Uvažujete o pořízení nového psího člena rodiny? Zde přidáváme něko-
lik doporučení:
• Nejprve velmi dobře promyslete pořízení štěněte, zvažte množství času, 

pohybu, materiálního zabezpečení a prostředí, které můžete novému 
členu rodiny poskytnout. Zde platí, že nevybíráme podle vzhledu, ale 
podle povahových vlastností daného plemene a využití, které se psem 
plánujeme.

• Vyvarujte se odběru štěňat od neověřených chovných stanic a množí-
ren. Dobrou chovatelskou stanici (poskytující pejsky s průkazem půvo-
du) a dobrého chovatele, poznáte i podle toho, že před vámi neskrývají 
rodiče, pozvou vás domů a máte možnost vidět, v jakém prostředí štěně 
od narození pobývalo. Ofi ciální seznamy chovatelských stanic a infor-
mace k nim jsou k dispozici na internetu. Štěně se odebírá od matky 
ve věku cca 8 týdnů. Pochybné inzeráty (často anonymní) a předávání 
velmi maličkých štěňat (ani ne 6 týdnů) někde na benzinové pumpě 
nebo u obchodního centra je alarmující znak (a navíc nezákonný), kdy 
si berete zvíře z množírny. Takový jedinec může mít ihned nebo do bu-
doucna celou řadu problémů, protože podobní prodejci množí zvířata 
jen pro peníze a neřeší příbuzenské křížení nebo povahu rodičů a po-
tomstva. Takže sice ušetříte prvotní investici do psa z chovatelské stani-
ce, ale následně vydáte výrazně vyšší náklady (a také čas) na veterinární 
péči, snahu o převýchovu či začlenění takového psa do běžného života. 
Mnohdy se stává, že takovéto neřízené množení produkuje až „autis-
tické“ jedince, kteří mohou mít velké problémy s chováním a výchovou 
a jejich začlenění je prakticky nemožné. Buďte tedy obezřetní a vybírejte 
uvážlivě. 

• Pokud nemáte dostatečný fi nanční obnos na pořízení psa z  ofi ciální 
chovatelské stanice, nebo byste chtěli využít příležitost poskytnout do-
mov některému opuštěnému pejskovi, zkuste napřed hledat v útulcích 
a azylech pro opuštěná zvířata. Do útulků se dostávají i  štěňata a psi 
s průkazem původu a osvojením pejska z útulku dáte nový život něko-
mu, kdo to opravdu potřebuje.

Nyní už nezbývá nic jiného než popřát, ať se vám i vašim čtyřnohým 
parťákům daří a těšíme se na setkání, pokud se chystáte na nějakou aktivitu 
u nás v areálu. 

tým kynologického spolku Morkovice 
https://kynologiemorkovice.webnode.cz/

vali natočení dokumentu o lokálce, pár měsíců 
před zrušením. Tento digitalizovaný  záznam 
má i vaše radnice k dispozici. 

Škola, toť kapitola sama pro sebe. Už cesta 
z domova začínala s předstihem kvůli tehdy ga-
rážovaným traktorům vznikajícího JZD v  pří-
zemí, v  bývalých stáních zámeckých kočárů. 
A že tam byly kousky, Lanz-Buldog s baňatým 
komínkem, startovaný pomocí dřevěného vo-
lantu přes setrvačník. Nebo impozantní americ-
ký Farmall z U.N.R.R.A. v úžasném provedení 
s malým dvojkolečkem pod dlouhým motorem. 
Otočil se „na pětníku“ a svezení na něm byl zá-
žitek. Vyroben byl asi v roce 1945, měl zážehový 
čtyřválcový motor (rozvod OHV) o obsahu 4,1 
litru a  výkonu 35 koní, pětistupňovou převo-
dovku a  bateriový zapalováním se startérem. 
Tehdy něco nevídaného. Tyto traktory fi rma 
IHC (dnes John Deer) vyráběla v  letech 1939-
1952. K nám se ale moc nehodil, doma byl na 
plantážích amerického Středozápadu. 

Moje cesta do školy pokračovala alejí mo-
ruší kolem zámku, „dvora“, obecní prádelny 
(dříve zámeckého pivovaru) a  rozestavěné 

traktorové stanice (STS) ke krásné budově 
školy z  30.let. Před ní byl hezký smrkový le-
sík, kde se před otevřením školy řádilo, ale 
také hrály ve velkém třeba kuličky. Škola je 
krásná dodnes, jen trochu utrpěla (dle mého 
pocitu) pozdější, architektonicky necitlivou, 
přístavbou. V dvaapadesátém roce první třída 
a úžasná p.učitelka Kokešová, řediteloval nám 
tehdy p.Gern. Dodnes rád vzpomínám na další 
učitelky - p. Mašínovou, Pekařovou, Gernovou 
a  super učitele p.Karlíka a  Štolfu. S  učením 
jsem problém nikdy neměl, ale těch poznámek 
v „žákajdě“ a následující mazec doma. Jo, byly 
to krásné časy, i když na pozadí doby, kdy mi-
zeli lidé z obce v kriminále, sestřičky v klášteře 
byly najednou po prázdninách v civilu a oslavy 
Božího těla na městečku vystřídaly prvomájové 
průvody. Občas v okolí shořel stoh slámy, sto-
dola v dětském domově nebo blízká osada Pan-
čocha. I pár mnohem horších událostí, vražda 
na faře nebo povodeň, která se prohnala Myší 
dírou a uličkou k pálenici. To ovšem tehdy de-
setiletý kluk vnímal spíše jako nějakou senzaci.

Za domem, kde jsme bydleli, bylo několik 

zahrad a pole až k silnici do Slížan. Pamatuji si 
kosení a skládání snopů do mandelů, mě svěři-
li akorát podávání povřísel. Dnes tam stojí by-
tovky, hasičská stanice a ze zahrad je torzo, jen 
pár starých hrušní  tu dobu pamatují.

Máte dodnes krásnou přírodu v okolí. Ne-
zapomenutelné jsou pro mne nedělní procház-
ky ke křížkům nad Pornicemi a nad Skavskem. 
Do zdejší cihelny jsme později, už jako kluci 
chodili jezdit na vozících. Kolem Ovčáčku 
a bazénů s košařským proutím k dnes již ne-
existující hájovně U Karkanů a dále k pamět-
nímu kamenu na křižovatce lesních cest. Ke 
studánce a kapličce Na Strašné a dál k hájence 
Vinohradčík k panu Churému.

Jsem opravdu vděčný osudu, lze-li to tak 
říci, že mi dopřál krásné, možná dnes poněkud 
idealizované  dětství, ve vašich Morkovicích. 
Nemohu si odpustit ale skromný přípodotek, 
že tak trochu i mých. 

Skvělé oslavy osmistého jubilea a  mnoho 
štěstí a zdraví do příštích staletí vám všem bez 
výjimky přeje bývalý spoluobčan

Ivan Hamerský, Brno



Morkovice-Slížany12

Sokolský výšlap do Hanušovic 29. 1. 2022

JAK PŘEDCHÁZET POŽÁRU V PŘÍRODĚ

„Je zima, to by snad chtělo trochu sněhu“, 
zaznělo jednoho podvečera v sokolském klubu 
při posezení. No tady u nás v nížině se ho asi 
moc nedočkáme. Vyrazíme do Jeseníků, což 
do Hanušovic na pivo, tam je hezky. Slovo dalo 
slovo, snad nějaký sníh bude a pivo určitě.

Setkáváme se brzy ráno u  sokolovny 
v  Morkovicích, silní jedinci do sebe kopou 
rychlou kávu a vyrážíme. Vlak v Nezamysli-
cích stíháme tak tak a už začíná ta pravá cesta  
za dobrodružstvím. První ranní občerstvení, 
abychom se nenachladili, už putuje po vlaku.  

No jéjé, musíme přece „vypálit červa“ 
a taky aby se dobře šlapalo. Přijíždíme do Vel-
kých Losin, kde už to jako v zimě vypadá. Je 
bílo, sněhu vypadá dost, bude to fajn. Vydává-
me se přes park a Lázně Velké Losiny po mod-
ré značce. Trousí se menší skupinky, kolik že 
nás    to je? 13 sokolských nadšenců, pěkné 
číslo, zastavujeme na prvním stoupání, což je

„Nad Ludvíkovem“, ještě že tu toho na-
šeho Ludvíka máme, aspoň nám ukáže svůj 
rajón, jak zaznívají vtípky mezi námi. No, on 
nás ten humor za chvilku přejde, až uvidíme 
další stoupání a bílou pláň, kde není vyšlapa-
ná cesta. Boříme do sněhu a každý krok nás 
pomalu posunuje dál a dál. Zastavujeme „Pod 
Lázeňským vrchem“, vytahuje se sokolská 
vlajka a  fotí se, přece musíme mít vše zdo-
kumentované. Stoupáme dále do kopce, přes 

Za požárem v přírodě stojí ve většině případů člověk – ať už se jedná 
o úmyslné zapálení, nedbalost při zacházení s ohněm nebo např. odho-
zení nedopalku cigarety. Jak se tedy v přírodě chovat, aby nedošlo ke 
vniku požáru?

Bezpečné rozdělávání ohně v přírodě
Chcete-li si ve zdraví užít příjemné opékání špekáčků nebo stále po-

pulárnější „pálení čarodějnic“, stačí dodržet základní pravidla, aby se ze zá-
bavy nestala tragédie. V první řadě pamatujte, že v lese lze rozdělávat oheň 
jen na vyhrazených místech a kouření je zcela zakázáno. Pokud tento zákaz 
porušíte, můžete dostat pokutu do výše 15 000 Kč.

Jaká jsou základní pravidla pro rozdělávání ohně v přírodě:
- místo pro ohniště by mělo být vzdáleno nejméně 50 m od okraje lesa 

a  v  dostatečné vzdálenosti od budov a  všech dalších hořlavých věcí 
(stoh slámy, suché listí, kořeny stromů, větve apod.),

- ohniště bezpečně oddělte od okolního prostředí - např. obložením ka-
meny, obsypáním pískem, vyhloubením zeminy apod.,

- k zapálení nebo udržování ohně v žádném případě nepoužívejte vysoce 
hořlavé látky,

- za silného větru nebo v období extrémního sucha v přírodě nebo na 
volném prostranství oheň vůbec nerozdělávejte. 

- mějte u ohniště předem připravené dostatečné množství vody k pří-
padnému uhašení,

- oheň nenechávejte ani chvíli bez dozoru, 
- děti by neměly být u ohniště ponechány bez dozoru dospělé osoby,
- místo opusťte jen tehdy, až je ohniště řádně uhašeno. 

Vypalování trávy
S  příchodem jara někteří zahrádkáři místo pracnějšího, zato však 

ekologičtějšího vyhrabání staré trávy a  jejího kompostování, volí jed-

pastviny a ohradníky. Počasí je přímo pohád-
kové, sněží, fouká, sněhu místy až po pás. Po-
hodička,

říká náčelník Standa, jen mám pocit, že 
pro některé jedince, kteří jdou s námi poprvé 
to vypadá spíš na cestu očistcem. Cíl už se nám 
blíží, sněhu jako by neubývalo, boříme se, pro-
šlapujeme, ale stále vytrvale jdeme. Konečně 
jsou Hanušovice na dohled a my sestupujeme 

nodušší vypalování. Nejenže je toto počínání nebezpečné, ale poškozu-
je i faunu, fl óru a znečišťuje ovzduší. Navíc je vypalování trávy zakázáno 
hned několika zákony a může být také zakotveno i v obecně závazných 
vyhláškách některých obcí. Za vypalování trávy Vám může být uložena 
nemalá pokuta.

I přesto většina lidí nebezpečí, které vypalování představuje, značně 
podceňuje. Věří, že mají oheň pod kontrolou a nemůže se nic stát. Na tento 
omyl již doplatila spousta lidí, kteří při vypalování zemřeli nebo utrpěli 
vážná zranění. Hrozí zde velké nebezpečí, že dojde k rychlému a nekont-
rolovatelnému rozšíření požáru i na další porost nebo objekty. Oheň se při 
dobrých podmínkách dokáže šířit tak rychle, že lidé nemají často nejmenší 
šanci na danou situaci adekvátně zareagovat.

Pálení rostlinného odpadu
Mnozí lidé často také pálí na svých zahradách rostlinný odpad. Toto 

pálení není zakázáno zákonem, ale je třeba se informovat na obecním 
úřadě nebo úřadě příslušných městských částí, kdy je pálení obecní vy-
hláškou povoleno. Při pálení rostlinného odpadu vždy dodržujte zásady 
bezpečného rozdělávání ohně (viz výše). I když mají ze zákona povin-
nost ohlašovat pálení odpadů pouze podnikající fyzické a  právnické 
osoby, je vhodné (v případě dlouhodobějšího pálení), aby tuto skuteč-
nost ohlásili i občané. Pálení klestí můžete nahlásit pomocí interneto-
vého formuláře https://paleni.izscr.cz/ nebo popř. volat na číslo 950 670 
288. Na místě pálení mějte u sebe mobilní telefon a jednoduché hasební 
prostředky (lopatu, kbelík s vodou apod.). Nahlášením pálení nedochází 
k jeho schválení, je pouze evidováno Operačním a informačním středis-
kem Hasičského záchranného sboru Zlínského kraje. Evidence slouží jen 
pro možnost ověření místa pálení s možným nahlášením požáru. Právní 
předpis povoluje na otevřených ohništích spalovat pouze suchý rostlinný 
materiál.

Kristina Krejčí, starostka SDH Morkovice

do pivovarské hospody, kde už nás čeká jen bá-
ječné jídlo, pivo a radost

z krásně stráveného dne. Pak už jen cesta 
vlakem domů a  už jen padají návrhy na dal-
ší sokolský výšlap. Když už máme odbor vše-
strannosti, tak snad budou tyto výlety častější.

Se sokolským pozdravem - NAZDAR!
Za Sokol Morkovice, odbor všestrannosti 

zapsala sestra Blešová.
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FC MORKOVICE

Pěvecký sbor Cantus Morkovice

připravuje pro oslavy 800 let Morkovic

7.  května 2022 :   Májový koncert,  spoluúčinkovat bude Pěvecký sbor Intermezzo  Mšeno u Mělníka
24. června 2022:  G A L A  koncert se spoluúčastí žáků a učitelů  ZŠ a ZUŠ  Morkovice   

Zveme všechny zájemce o hudbu a zpěv k zapojení  na těchto výjimečných akcích.
Zkoušíme pravidelně každý pátek v 19 hod.  na  klášteře.

Turistický výšlap na Brníčko 26. 2. 2022

Zdravím všechny spoluobčany a  příznivce 
FC Morkovice. Je dobře, že v  prvním čtvrtletí 
se již situace kolem pandemie trochu uklidnila 
a mohli jsme se více věnovat sportu. 

Díky tomu, že nebyla taková striktní opat-
ření, jako dříve, se odehrála téměř celá pod-
zimní část sezóny. Nyní už jsme zahájili zimní 
přípravu a všechna mužstva makají na tom, aby 
jarní část byla ještě lepší než ta podzimní. Pro-
běhlo soustředění mužů na Baldovci, kde byly 
podmínky výborné. Děti mají zajištěno zázemí 
na hale v  Morkovicích, kde probíhají turnaje. 
Ostatní naše mužstva využívají domácího pro-
středí a nabírají kondici. 

Už byla sehrána i  některá přátelská utkání 
většiny našich mužstev. V těchto zápasech nejde 
ani tak o výsledek, ale o to, aby se hráči sehráli 
a vyzkoušeli různá rozestavení a další spolupráci.

Co se týká akcí, tak se bohužel žádná neu-
skutečnila, i když v plánu některé byly. Ať už šlo 
o Mikulášskou zábavu a nebo o ples. Další akce 
jsou naplánovány, a  to až na teplejší období. 
V plánu máme venkovní zábavy, a to 1. 7. a 2. 
9. Obě akce budou s kapelou KAMERON. Akce 

Další z plánovaných aktivit našeho klubu turistů byla zřícenina hradu 
Brníčko.

Málokdo by hádal, že se toto místo nenachází u Brna, ale leží severový-
chodně od Zábřehu.

Nemuseli jsme v sobotu vyjíždět brzy, jelikož přímý vlakový spoj z Ne-
zamyslic do Postřelmova nás za 70 minut dovezl skoro na místo určení. 
Ještě jsme se přiblížili autobusem až do neveliké obce s názvem Brníčko 
a hned vykročili po modré turistické značce do kopce. Zachovalá zřícenina 
hradu ze 14. století s obvodovou hradbou a zachovalými hradbami a pěk-
ným výhledem do okolí se všem zamlouvala.

Proběhla krátká fotodokumentace, rychlá svačina, prohlídka zříceniny 
a pokračovalo se dál. Seběhli jsme dolů do obce oklikou po zpevněné ces-
tě a dál se trasa odvíjela přes potok strmě lesem do kopce až na samotný 
vrchol s názvem Markovice. Začínají se ozývat hlasy: „ Neříkal někdo, že 
to bude nenáročná trasa lehkým terénem?“ No co by jste čekali na pomezí 
Jeseníků, rovinku?!, musíme si přece pořádně roztáhnout plíce, ať víme, že 
je máme. A když už jsme z Morkovic, tak se na kopec Markovice podíváme. 
To už se usmívají všichni.  Výstup to byl krásný a stál za to. Sestupujeme 
pomalu dolů, v lese nám mrholení příliš nevadilo, ale jak se blížíme k obci 
Postřelmov, tak začíná sníh s deštěm houstnout.

jsou směřované k začátku a ukončení prázdnin. 
Dále se plánuje akce k výročí 800 let města, ale 
zatím není dané konkrétní datum. Vše bude 
včas dodáno. Podařilo se nám dokončit rekon-
strukci klubovny, která je možná k pronájmu. 

Podmínky k pronájmu jsou k dispozici na 
mobilním čísle 777 119 718.

Koncem března začne jarní část sezóny pro 
většinu našich mužstev. Ti 
nejmenší začnou až v dub-
nu. Jen bych rád zmínil, že 
je třeba doplnit základnu 
dětí, aby fotbal v  Morko-
vicích i nadále poskytoval 
pro lidi zábavu a byl mís-
tem, kde se lidé potkávají 
a  pobaví se.

Důležité je opět po-
děkovat všem hráčům, 
funkcionářům, trené-
rům, sponzorům a ostat-
ním, kteří se starají 
o  chod a  fungování klu-
bu. Bez nich by bylo fun-

To už ale vyhlížíme nejbližší občerstvení, které bylo blízko nádraží a je 
to „Restaurace na Špici“. Téměř plně obsazeno, objevujeme místečko a neli-
tujeme. Obrovské lahodné porce po pěkném výšlapu stály za to. Pak už jen 
na vlak a rozjímání po cestě.

Sešlo se nás 10, ušli jsme také 10, počasí  bylo proměnlivé – sluníčko, 
sníh, déšť, prostě takové klasicky turistické, vhodné na výlet.

Zdrávi došli! Budeme se těšit příště, stálo to za to.
Za KČT Morkovice Petra Blešová

gování klubu složité. Dále je třeba poděkovat 
všem příznivcům za jejich podporu. Věřím, 
že se situace už nezhorší a  všechna mužstva 
budou moci dokončit sezónu. 

Přeji všem, ať se daří, a ať jsou všichni spo-
kojení a hlavně jsou všichni zdraví.

Za FC Morkovice, z. s. 
Ing. David Vlček, DiS., prezident FC 

T ž l hlíží jbližší bč í k é b l blí k ád ží j



Morkovice-Slížany14

Co se děje v Mateřské škole v Morkovicích

V  době konání Zimních olympijských her 
v Číně i naše mateřská škola žila olympiádou.

Třídy Pastelek a Notiček se zúčastnily Olym-
pijského festivalu v Brně. Naše děti si vyzkoušely 
jízdu v bobu, střelbu, skoky na lyžích a bruslení.

Ve všech jednotlivých třídách probíhalo 
seznamování s  olympiádou, zimními sporty 
a také se soutěžilo.

 V rámci třídy Berušek proběhly olympijské 
hry v místní hale v Morkovicích. Pro děti bylo 
připraveno hned několik stanovišť, na kterých 

si mohly vyzkoušet zimní sporty. Poté byly od-
měněny medailemi, diplomy a bonbóny za vy-
nikající výkony. Po celý týden si ve třídě mohly 
zkoušet sportovní vybavení, jako byla například 
hokejová výstroj, lyžařské vybavení, shlédnout 
medaile a poháry.

Třída Sluníček přenesla olympijského ducha 
do třídy. Děti se vžily do role sportovců a zúčast-
nily se několika sportovních disciplín. Olympiá-
da byla zahájena s pochodní za doprovodu čes-
ké hymny. Z disciplín se zde objevilo bruslení, 

curling, kde děti 
musely dovést puk 
do známého ter-
če, v bobech vezly 
svého plyšového 
kamaráda, trefo-
valy se pukem do 
branky a objížděly 
kužel na lyžích. 
Děti si zasoutěžily 
i ve zvláštní disci-
plíně, kde přiřazo-
valy stíny sportov-

ců a kolíčkem připínaly příslušný počet a barvu 
k tematickým obrázkům. Za skvělé výkony byly 
děti odměněny medailí, kterou si převzaly na 
stupních vítězů. Olympijské hry byly zakončeny 
třikrát hurá!

Třída Pastelek také nezahálela. V hale si děti 
vyzkoušely bruslení, střelbu na branku, lyžování 
a curling. Vše za doprovodu slavnostní atmosfé-
ry.

Děti ze třídy Notiček poměřovaly svou 
rychlost, přesnost a  bystrost v  hale. Soutěžily 
v  curlingu, střelbě na branku, běžeckém lyžo-
vání a  zimní kombinaci. Své znalosti uplatnily 
v olympijském kvízu.

Úplně všechny pohltila olympijská atmosfé-
ra tak, až nám bylo líto, že se olympiáda koná 
pouze jednou za čtyři roky.

Na konci měsíce února naše školka uspořá-
dala karneval v místní hale v Morkovicích. Pro 
děti bylo nachystáno spoustu stanovišť s úkoly, 
které za doprovodu hudby postupně plnily. Na 
závěr si zatancovaly v bazénku plném balónků. 
Nálada byla úžasná a děti se velmi bavily.

Kolektiv MŠ Morkovice
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Dějepisná olympiáda Edukační skupinky pro předškoláky

Žáci si vyzkoušeli interaktivní návštěvu 
Letů u Písku

Učíme se o lidském těle

Koncem ledna na naší škole proběhla děje-
pisná olympiáda, které se zúčastnilo na 40 žáků 
osmého ročníku. Tématem letošního ročníku 
bylo: Šlechta v proměnách času. Vítězem škol-
ního kola v  I. kategorii se stala žákyně Dana 
Medková, která bude naši školu reprezentovat 
i v okresním kole, které proběhne koncem břez-
na online formou. Držíme jí palce a  přejeme 
úspěch!

Mgr. Jan Najman

V únoru 2022 začaly v ZŠ Morkovice další 
edukační skupinky. Cílem je příprava dětí před-
školního věku na vstup do školy. Děti si hravou 
formou cvičí své schopnosti a dovednosti a se-
znamují se se školním prostředím. Úkoly, které 
plní v deseti lekcích – za přítomnosti rodiče či 
prarodiče, rozvíjejí hrubou a jemnou motoriku, 
uvolňují zápěstí a  prsty, procvičují správnou 
výslovnost a  řečové schopnosti, napomáhají 
sluchovému, zrakovému a hmatovému vnímání 
a matematickým představám. Rodiče mají mož-
nost srovnání svého dítěte s ostatními, dostanou 
nové náměty a rady a děti, které mají adaptační 
problémy, získají větší jistotu.

Mgr. Hana Vybíralová

V úterý 15. února byla pro žáky dějepisného 
semináře devátých tříd uspořádána na naší škole 
virtuální realita tzv. Cikánského tábora v Letech 
u Písku z období let 1942-1943.

Když se ohlédneme do minulosti, zjistíme, 
že tábor Lety byl zprvu trestní pracovní tábor 
a později také sběrný tábor během druhé světo-
vé války, zřízený na okraji obce Lety v dnešním 
okrese Písek. Ofi ciální označení tábora se v zá-
vislosti na jeho funkci měnilo. Tábor v Letech byl 
založen 8. srpna 1940 jako kárný pracovní tábor 
pro odsouzené vězně. Od 9. března 1942 byli ve 
sběrném táboře a  od srpna 1942 v  cikánském 
táboře v Letech vězněni lidé považovaní protek-
torátními úřady za Cikány, tedy především čeští 
Romové. Ti byli drženi za nelidských podmínek 
a většinou zde nebo později v jiných koncentrač-
ních táborech zahynuli. Vězni byli odtud posláni 
do vyhlazovacího tábora v Osvětimi.

Virtuální prohlídku bylo možné zrealizovat 
díky občanskému sdružení ROMEA, která ve 
spolupráci s Českým institutem informatiky, ro-
botiky a kybernetiky ČVUT v Praze a na zákla-
dě historického výzkumu a dobových svědectví 
vytvořila virtuální realitu. Tábor v Letech u Písku 
je jedním z prvních historických míst v České re-
publice, které je zpracované ve virtuální realitě. 
Díky simulacím různých situací a intenzivnímu 

V hodinách prvouky se žáci 1.B učí o  lid-
ském těle. Názorně si ukazujeme z čeho se naše 
tělo skládá, jaké máme orgány, k  čemu slouží 
a kde se nachází. Zavítali jsme i do učebny pří-
rodopisu na druhý stupeň, kde nám paní učitel-
ka Zdražilová ukázala lidskou kostru a dozvě-
děli jsme se např. kolik máme v těle kostí, která 
je největší, která nejmenší a  jiné zajímavosti. 
Také jsme důkladně poznávali všechny naše 
smysly, což nás moc bavilo.

p. as. Ivana Špatinová

ponoření se do dobového prostředí je virtuální 
realita skvělý nástroj, jak děti zaujmout a  vedle 
znalostí v nich prohloubit právě i empatii.

Úvodní část tříhodinového programu byla 
věnována představení si problematiky holokaustu 
nejen Židů, ale především Romů. Žáci pracovali 
ve skupinkách a měli si postupně osvojit jednot-
livé informace k holokaustu Romů. Součástí pak 
byla právě již zmiňovaná interaktivní prohlídka 
tábora pomocí speciálních brýlí a  programu. 
Žáci tuto zkušenost hodnotili vesměs pozitivně. 
Někteří se s ní setkali vůbec poprvé v životě.

Mgr. Eva Najmanová
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Naše škola se aktivně zapojuje do různých soutěží

Stalo se již tradicí, že se naše škola 
každoročně zapojuje do různých soutěží. 
Díky tomu, že letos neprobíhala distanč-
ní výuka, bylo a je mnohem snazší se do 
soutěží přihlásit a zrealizovat je. Od za-
čátku školního roku již proběhlo mnoho 
literárních i  výtvarných soutěží a  další 
pokračují až do konce školního roku. Za 
všechny jmenujme právě ty, kam byly 
poslány nebo teprve poslány budou prá-
ce našich žáků.

Úspěch jsme slavili například v  li-
terární soutěži Spěchej pomalu, kterou 
pravidelně pořádá SOŠ v  Luhačovicích. 
Do soutěže byly poslány práce několika 
žáků třídy 9.C, z  nichž se porotě velmi 
líbil příběh zpracovaný Simonou Krp-
covou. Bylo ji uděleno zvláštní ocenění, 
které si v  lednu osobně převzala přímo 
ve škole v Luhačovicích. Téma práce ne-
bylo nijak omezeno. Žáci mohli vymýšlet 
hororové, fantasy, dobrodružné příběhy, 
ale také třeba komiksově zpracovat svůj 
příběh. Další literární a zároveň i výtvar-
ná soutěž, které jsme se již v  minulosti 
zúčastnili, nese název Malovat a  přežít. 
Opět se do ní zapojili žáci 9.C, kteří ma-
lují, píší, vytváří koláže. Tato soutěž se 
teprve uskuteční a organizátorem je Pa-
mátník Terezín. A protože jsou žáci moc 
šikovní, věřím, že se i v této soutěži ně-

které práce umístí a budou oceněny.
Velmi oblíbené jsou i výtvarné práce. 

V  současné době děti malují o  sto šest, 
neboť se sešlo hned několik možností, 
kam práce zaslat. Jednou z  nich je Po-
žární ochrana očima dětí, kterou pořádá 
sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska. 
Zámek Slavkov u  Brna vyhlásil pro le-
tošní školní rok výtvarnou soutěž se za-
měřením na zámecká strašidla. Kromě 
samotného strašidla musí děti vymyslet 
i jeho originální jméno. Zaslané obrázky 
budou vystaveny při zahájení sezóny ve 
vstupní hale slavkovského zámku. V sou-
časné době se žáci pustili do další sou-
těže, tentokrát mezinárodní, s  názvem 
Krásná jako kvítek. Pro letošní jubilejní 
30. ročník bylo zvoleno téma „Pohádka“.

Vynechat nemůžeme také olympiá-
dy, do kterých se naši žáci stále více zapo-
jují. Letos proběhla školní kola dějepisné 
i  zeměpisné olympiády a na vítěze čeká 
v  blízké době okresní či krajské kolo. 
Prozatím probíhají okresní i krajská kola 
online.

Všem žákům, kteří se do soutěží 
zapojují děkujeme a  přejeme mnoho 
úspěchů, aby se jejich práce líbily a jejich 
snažení bylo oceněno. Není však důležité 
vyhrát, ale zúčastnit se:-)

Mgr. Eva Najmanová
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Základní umělecká škola Kroměříž
pobočka Morkovice-Slížany pořádá:

ABSOLVENTSKÉ KONCERTY
neděle 24. dubna v 14:30 a 17:00

vystoupí žáci a především letošní absolventi hudebního oboru
víceúčelový sál bývalého kláštera v Morkovicích

Mateřská škola děkuje paní učitelce Dagmar Skácelové!

Den 31.12. 2021 byl závěrečným dnem 
nejen roku 2021, ale i  posledním profesním 
dnem paní učitelky Dagmar Skácelové, která 
odešla k  tomuto datu do zaslouženého dů-
chodu. Celou řadu let připravovala především 
děti předškolního věku na hladký vstup do 
základní školy. Za těmi všemi roky byly hlav-
ně i  roky dřiny, příprav a v neposlední řadě 
předávání zkušeností nejen dalším a  dalším 
kolegyním, ale i  praktikantkám. Pro mateř-

skou školu je to citelný odchod, protože paní 
učitelka neprovázela děti jen cestou školního 
prostředí, ale i cestou plnou poznání a prožit-
ků, zejména v  přírodě, která nás obklopuje. 
Kromě aktivního pohybu byla její neodmy-
slitelnou doménou hudba. K  té také vedla 
děti a zároveň s nimi zpříjemňovala vánoční 
chvíle řadě seniorů prostřednictvím tradič-
ních Vánočních zvonění a dalších hudebních 
setkání. Bohužel nám poslední léta s  pande-

mií řadu těchto aktivit nedovolovala. Vím 
však jistě, že uděláme vše proto, abychom po 
paní učitelce převzali tyto činnosti a aktivity 
a šli nadále v jejích stopách. Tímto bych chtěl 
paní učitelce Dagmar Skácelové z celého srd-
ce poděkovat a přeji jí za sebe i celý kolektiv 
především pevné zdraví, mnoho dalších naje-
tých kilometrů přírodou na jejím kole a to vše 
ruku v ruce s milovanou hudbou. 

Děkuje Martin Musel a kolektiv MŠ
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